
Odpady – seriál: proč nový systém

Ještě se ani pořádně nerozběhl nový systém úhrady za svoz a likvidaci odpadu a už
má své kritiky nebo tápající. Chápeme, že přechod na jakýkoliv nový systém má své porodní
bolesti a chvíli trvá, než si vše tzv. sedne. I když jsme se snažili vše kolem změn v odpadech
vysvětlit  zde  ve  zpravodaji,  na  webových  stránkách  obce,  ve  „skládačce  odpadů,“  na
facebookové  stránce  obecního  úřadu  i  pomocí  instruktážního  videa  TV  Opatovice  nad
Labem, stejně musí  pracovnice obecního úřadu vysvětlovat  proč to tak je a jak si  vybrat
popelnici a kolik bude stát. Pokusíme se tedy znovu krok za krokem vše vysvětlit.

„Prvotní je vysvětlit, proč k této změně došlo.  Zákon č. 541/2000 Sb., o odpadech,
který nabyl účinnosti 1. 1. 2021 mimo jiné zavádí odlišnou výši poplatku u všech 5 kategorií
odpadů  (odpady  využitelné,  zbytkové,  nebezpečné,  vybrané  technologické  a  sanační).
Počínaje rokem 2021 je sazba poplatku za ukládání odpadu na skládku u vybraných druhů
odpadu pravidelně navyšována, a to až do roku 2030. Roční zvyšování  sazby se dotýká
využitelných a zbytkových odpadů (např. využitelný odpad do konce roku 2020 byl zpoplatněn
částkou 500 Kč, v roce 2021 bude zpoplatněn částkou 800 Kč a v roce 2029 částkou 1.850
Kč za jednu tunu takového odpadu uloženého na skládku). To jen  na vysvětlenou, proč se
každý rok zvyšuje částka, kterou občan musí uhradit na svoz a likvidaci odpadu,“ řekl na úvod
starosta obce. 

Zákon o místních poplatcích umožňuje vybrat ze 3 variant poplatků za odpady. K tomu
starosta dodává:  „Po dlouhém zvažování  kladů a záporů naše obec zvolila  variantu,  kde
občan-plátce volí velikost odpadní nádoby, ovšem při povinnosti uhradit likvidaci minimálně
60  l  odpadu  měsíčně  při  13  svozech  ročně  na  osobu.  Rok  2022  má  být  jakýmsi
přechodovým můstkem, kdy si občané budou skutečně platit  jen to, co vyprodukují.  Jinak
řečeno, plátce volí tak velkou nádobu, jakou potřebuje, stejně tak frekvenci svozu, která je
buď měsíční  nebo čtrnáctidenní.  Pokud stačí  rodině nádoba menší,  než je počet  osob v
rodině x 60 l, je to jen dobře. Ptáte se, kde je motivování obyvatel, aby důsledně třídili, když
musí každý z nich zaplatit tak či tak 702 Kč ročně?“ 

V  tomto  případě  to  je  uvědomělost  a  ohleduplnost  každého  z  nás.  Obec  platí  za
skládkování  podle  objemu  nádob,  které  občané  využívají,  ne  podle  objemu  ani  váhy
odvezeného odpadu. Není to tak spravedlivé, ale tak to prostě v danou chvíli je. „V minulosti
tu  byla  možnost,  jak  vyřešit  likvidaci  odpadů  efektivněji,  ale  obecní  referendum rozhodlo
jinak,“ povzdechl si starosta. Takže pokud budou stát u domů malé popelnice a kontejnery,
ušetří to v důsledku všem obyvatelům, protože nebude nutné zvyšovat poplatky na hraniční
mez, která je nyní 1200 Kč na osobu. Pořád se vám ještě zdá, že částka 58,50 Kč na osobu
měsíčně za odstraňování vámi vyprodukovaného odpadu, včetně plastů, papíru, tetrapaku a
dalších odpadových komodit je moc?

Protože odpady ze světa nezmizí ani při nejpečlivějším třídění a uvědomělosti všech
lidí,  což je naprostá utopie, musíme i  do budoucna počítat  s tím, že se o ně musíme co
nejlépe  postarat.  Což  sebou  zase  nese  výdaje.  Takže  to,  co  obec  ušetří  na  menších
popelnicích, investuje do dalších prostředků systému třídění. „Obec potřebuje nový lis, jehož
cena se pohybuje kolem půldruhého milionu, nutné je další svozové nákladní auto, abychom
mohli tříděné komodity svážet častěji. Díky lisu, který máme, ale který dosluhuje, můžeme
dotříděný papír s určitým malým ziskem prodat, což by jinak nebylo možné a za jeho odvoz
bychom ještě platili. Finance na zařízení a autopark musíme brát zase jenom z odpadů. Bylo
by  smutné,  kdybychom  kvůli  tomu  museli  krátit  rozpočet  třeba  ve  sféře  školství  nebo
výstavby,“ vypočítává starosta Pavel Kohout.

Pokud je přesto z nějakého důvodu 60 l na osobu málo, je tu možnost vybrat si větší
popelnici z ceníku na přihlašovacím formuláři. Pak si ovšem musí plátce od svých poplatníků



(osob v domácnosti nebo v bytovém domě) vybrat větší částku, než je základních 702 Kč.  
V každém případě je ale nutné, aby si každý vybral takovou nádobu, aby byly popelnice a
kontejnery v den svozu zavřené a odpadky z nich „nekypěly“ ven. 
Tašky a pytle s odpadem, uložené vedle popelnic a kontejnerů, nebudou jednak svozovou
firmou odvezeny, a navíc budou považovány za zakládání černé skládky.

Pokud jste si již vybrali velikost nádoby (nádob), které vám vyhovují a odevzdali na
obecním úřadu vyplněný formulář „Ohlášení k místnímu poplatku za odkládání komunálního
odpadu z nemovité věci,“ přijde vám následně platební předpis. Jakmile ho uhradíte, což je
možné  pomocí  platebního  příkazu  nebo  osobně  na  pokladně  OÚ,  bude  vám  doručena
svozová známka na popelnici, popřípadě vám pracovníci technických služeb vymění popelnici
(popelnice) podle vaší žádosti. Vylepování svozových známek bude probíhat jednorázově po
25. březnu. Pokud vám, i přes včasné uhrazení platebního výměru nebude známka do 31. 3.
2022 doručena, volejte na technické služby: 724 026 216.

Jinak než minulé roky, se nahlíží na ty, kteří nemají v obci trvalý pobyt, přesto tu bydlí,
třeba v nájmu, a tak odpad v obci produkují. I ti se započítávají mezi poplatníky, které musí
majitel  nemovitosti  (plátce)  nahlásit  a  za  ně  uhradit  poplatek  v  minimální  výši  702  Kč.
Poplatek v místě svého trvalého pobytu pak tito poplatníci platit nemusí. Příslušné potvrzení o
úhradě v Opatovicích nad Labem jim vydá obecní úřad, a to při přísném dodržení GDPR.

Další  změnou,  která  se  již  postupně  chystala  je  to,  že  bytové  domy  již  nebudou
dostávat žluté, modré a oranžové pytle na vytříděný odpad. U každého bytového domu budou
přistaveny příslušné kontejnery s dostatečnou kapacitou. Od rodinných domů bude nadále
probíhat  svoz barevných pytlů,  a  to  výměnným způsobem.  Každý nový plátce  dostává k
rodinnému domu základní sadu pytlů, která je dostatečná - 5 ks žlutých pytlů, 3 ks modrých a
3 ks oranžových pytlů. 

Rádi vám budeme prezentovat veškeré náklady i příjmy, které s odpady úzce souvisejí.
Vzhledem k tomu, že veškeré výstupy zatím nemáme k dispozici, budeme vás o hospodaření
v oblasti odpadů informovat v dalších číslech zpravodaje.

„Je  mi  jasné,  že  žádné  zdražování  není  krokem  populárním  a  jakákoliv  změna
zaběhnutých pořádků se zpočátku setkává s rozpaky či nepochopením. Tato změna, co se
týká odpadů, není určitě poslední a se seriálem ODPADY se budeme na našich stránkách
setkávat nadále. Děkujeme všem, kteří chápou a akceptují,“ dodává na závěr starosta obce. 


